
112 APLP

V polovině roku se adiktologové tradičně setkávají na ná-
rodní adiktologické AT konferenci a v jejím rámci se také 
tradičně udála každoroční Členská schůze České asocia-
ce adiktologů. Z hlediska reflexe fungování asociace v po-
sledních letech lze s opatrností a zároveň s jistotou mluvit 
o dobrých zprávách a vzrůstající stabilitě. Tedy pár dob-
rých zpráv o stabilizaci.

Z interního

Dobrou zprávou je, že se podařilo stabilizovat nárůst no-
vých členů a  jejich počet tedy mírně, ale setrvale stou-
pá. Pro podporu vstupu absolventů do asociace se zkraje 
akademického roku chystá beseda se současnými stu-
denty adiktologie. Premiérou letošního roku bylo navý-
šení členského příspěvku, které bylo odhlasováno na 
loňské schůzi a které postupně rozšiřuje možnosti asoci-
ace stran ohodnocení aktivních členů. Důležitou aktivi-
tou je akreditace vzdělávacích akcí, v roce 2022 jich bylo 
akreditováno 14. 

OSPA pro sdílení praxe

Stabilním prvkem fungování je Odborná sekce pro výkon 
profese adiktologa, která se schází dvakrát do roka. Jedná 
se o užší seskupení členů ČAA, kteří diskutují a vyměňují 
si informace ohledně praxe. Uskupení je to otevřené a je 
možno se zúčastnit, pokud jste členy ČAA, opět na pod-
zim, 4. 10. 2023 v Havlíčkově Brodě.

Pracovní setkání

Členové výboru, případně zástupci z  řad aktivních 
členů, se účastní pravidelných setkání a  pracovních 
skupin. Mezi stálé akce patří setkání Rady vlády pro 
koordinaci protidrogové politiky (RVKPP), setkání Vý-
boru zástupců resortů a  institucí (VZRI), Adiktologic-
ké fórum, zasedání Akreditační komise Ministerstva 
zdravotnictví. Dlouhodobými pracovními skupinami 
jsou PS pro zvýšení dostupnosti psychoterapie a PS pro 
vzdělávání adiktologů. Na úrovni výboru se pak řeší 
téma adiktologických výkonů, dětská adiktologie či prá-
ce adiktologa ve vězeňství.

Adiktolog je adiktolog

V  oblasti dlouhodobé snahy o  zlepšení situace v  oblasti 
adiktologických výkonů se letos podařilo navázat klíčo-
vý kontakt s různými aktéry vyjednávání s pojišťovnami. 
Ačkoliv naše návrhy na navýšení frekvence stávajících 
výkonů, návrh nových výkonů a  snaha o  rozšíření indi-
kace výkonů byly opět zamítnuty, připravujeme se s dal-
šími argumenty do dalších kol. V uplynulém roce se také 
podařilo narovnat znovu vzniklé zpochybnění tzv. uzna-
ných adiktologů ve vztahu k indexu S4. Od roku 2024, kdy 
vejde v  platnost novelizace vyhlášky č. 134/1998 Sb., je 
index S4 opět platný i  pro adiktology uznané. Zároveň 
trváme na tom, že uznáváme všechny adiktology, kteří 
svou odbornou způsobilost získali zákonem stanovenými 
cestami, a rádi bychom již toto rozdělení na uznané a jiné 
nechali v  minulosti. K  tomuto jsme vydali stanovisko, 
které je k dispozici na našem webu.

Pokračujeme v  práci na prosazování nových výkonů 
a zlepšení možností těch stávajících. Pro tuto aktivitu se 
účastníme pracovní skupiny pro udržitelné financování 
při MZ ČR. Cílem je také rozšíření možností indikace adik-
tologické péče snížením závislosti pouze na psychiatrech.

Psychoterapie se nás týká

Dlouhodobou, tedy stabilní aktivitou je účast v  Pracovní 
skupině pro zvýšení dostupnosti psychoterapie při MZ ČR, 
která se transformovala v meziresortní pracovní skupinu 
pro zvýšení dostupnosti psychoterapie. Nadále zůstáváme 
aktivní, a to v rámci podskupiny, která připravuje možnost 
vázané živnosti „Psychoterapeutické poradenství“.

Vzdělávání na spadnutí

V květnu letošního roku schválilo MZ ČR podobu vzděláva-
cího programu s názvem Adiktologie – Klinický adiktolog a po 
letech vyjednávání je možné zahájit proces akreditace pro 
tento program a spustit studium. Aktuálně je také v přípra-
vě standard pro certifikovaný kurz, který je podmínkou pro 
získání zvláštní odborné způsobilosti, známý jako kurz S4. 
Po jeho schválení a  vydání ve Věstníku MZ ČR bude opět 
možné se pro tento kurz akreditovat a realizovat ho.
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Dětská adiktologie zesiluje

Další stabilizaci můžeme vidět v oblasti dětské adiktolo-
gie. Úzce spolupracujeme se  sekcí SNN ČLS JEP Dětská 
a dorostová adiktologie (DaDA), kdy je v procesu přípra-
va koncepce dětské péče a další procesy pro zkvalitnění 
 dětské péče.

Co potřebujeme

Jako stabilní by se daly také označit potřeby asociace. Ni-
kdy není dost aktivních členů, tedy členů se zájmem se 
zapojit do některé z konkrétních oblastí. OSPA by ocenila 
posílení na místopředsednické pozici. Celá oblast vzdě-
lávání a  výkonů je na jednoho velkým soustem a  i  zde 
bychom uvítali zapojení. Dále bychom potřebovali spo-
lupráci při účasti na výběrových řízeních pro uzavírání 
smluv s  pojišťovnami, zástupce do Akreditační komi-
se MZ a také PR dobrovolníka pro posílení naší báječné 
správkyně sociálních sítí a webu.

Vize

Hlavní vizí do dalšího roku je zachovat si stabilitu, vytr-
vale lobovat ve vytyčených oblastech a nesejít z cesty. Je 
mnoho dalších žhavých a neodbytných témat, která nám 
klepou na dveře. Jsme si jich vědomi. Uvítáme je s další-
mi aktivními členy. V příštím roce se budou po čtyřech le-
tech konat další volby Výkonného výboru a možná právě 
vy uvažujete, že byste chtěli do oboru přispět touto ces-
tou. Dejte nám vědět!

Děkujeme všem, kteří jsou na této lodi s námi a zapojují 
se! Také děkujeme všem adiktologům, kteří se této profe-
si věnují a navzdory všem možným složitostem a turbu-
lencím mají pacienty a klienty na prvním místě a posky-
tují jim kvalitní péči!


